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Høringssvar til  

Københavns Kommunes forslag til Kommuneplanstrategi 2014 

13. OKTOBER 2014 

 

Københavns Universitet, KU, har med interesse læst Københavns Kommu-

nes forslag til Kommuneplanstrategi 2014 ”Den sammenhængende By”. 

Som Danmarks største og ældste uddannelsesinstitution ser KU sig selv som 

en part i at bidrage til at realisere centrale visioner og indsatser i hovedsta-

den og dermed bidrage til at skabe vækst i hovedstaden og i resten af landet. 

KU står fagligt stærkt indenfor flere af klodens store udfordringer såsom 

sundhed, fødevarer, klima og bæredygtighed. Temaer, som kalder på løs-

ninger i samarbejde mellem offentlige myndigheder, erhvervsliv og univer-

sitet og som også er centrale i kommuneplanstrategien.  

KU ønsker at udbygge sin position som ét af Europas førende universiteter. 

Derfor har vi behov for fortsat at udvikle og udbygge de eksisterende cam-

pusområder med investeringer i nybyggerier, ombygninger og faciliteter. 

KU er glade for det tætte og gode samarbejde med Københavns Kommune 

bl.a. i Copenhagen Science City og omkring fysiske fornyelser i Nørre 

Campus.  

Med dette høringssvar vil vi gerne bidrage til den fortsatte dialog om udvik-

ling og fornyelse af campusområderne i samspil med visionerne for byen.   

 

Københavns Universitet før, nu og i fremtiden  

KU har i dag 39.000 studerende og 9.200 ansatte heraf cirka 5.000 forskere, 

og de seks fakulteter udbyder tilsammen over 200 uddannelser.  Universite-

tet har en årlig omsætning i 2013 på 8,3 mia. kr. og anvender et bygnings-

areal på 930.000 m2, heraf 740.000 m2 i Københavns Kommune.  



 

SIDE 2 AF 3 KU´s bygninger repræsenterer et bredt udsnit af Københavns historie og ud-

vikling, - fra den ældste bygning dateret 1420 til de nyeste, der er taget i 

brug i 2013. Aktuelt har KU byggesager i gang til 5 mia. kr. 

Bilag1 ”Københavns Universitet, nu og i fremtiden” giver et overblik over 

KU´s campusområder og aktuelle byggeprojekter.  

 

Københavns Universitets faglige profil  

Grundforskning og forskningsbaseret uddannelse er KU´s byggesten. De 

forskningsbaserede uddannelser sikrer, at offentlige og private virksomhe-

der både kan ansætte dygtige medarbejdere og få adgang til den nyeste vi-

den inden for så forskellige områder som sundhed, fødevarer, biologisk pro-

duktion og globalisering. Med en høj forskningskvalitet tiltrækker universi-

tetet endvidere udenlandske studerende og forskere, der kan være afgørende 

for fremtidig vækst og udvikling i hovedstaden og Danmark i øvrigt.  

KU vil gerne fremhæve samarbejdet i Copenhagen Science City, og er glad 

for det fokus, der er i kommuneplanstrategien på projektets potentiale for at 

styrke såvel byudvikling som erhvervsudvikling.  

Bilag 2 ”Københavns Universitets faglige profil” giver et over blik over 

KU´s tværvidenskabelige styrkeområder. 

 

Udbygningsbehov i eksisterende by 

KU har behov for fortsat at udvikle sine aktiviteter, forbedre studie- og 

forskningsmiljøer samt skabe nye attraktive rammer for samarbejde internt 

og med erhvervslivet.  

KU´s tre campusområder i Københavns Kommune, City Campus, Søndre 

Campus og Nørre Campus er alle velbeliggende i hovedstaden, og da KU 

ikke forestiller sig at etablere nye campusområder, vil KU fortsat forny og 

udbygge de eksisterende campusområder. Dels gennem en effektiv udnyttel-

se af bygninger og faciliteter, dels gennem moderniseringer og nybyggerier.  

KU´s studerende og medarbejdere benytter helt overvejende cykel og kol-

lektiv trafik, og den kollektive trafik er under stadig forbedring, særligt i 

nærheden at KU’s campusområder. Søndre Campus ligger i umiddelbar 

nærhed af en metrostation og med den nye højklassede busforbindelse til 

Nørre Campus og Cityringens kommende metrostationer, vil Nørre Campus 

også ligge stationsnært. 

KU oplever imidlertid, at Københavns Kommunes planbestemmelser er en 

barriere for omdannelse og nybyggeri i de eksisterende campusområder. Det 

drejer sig om bestemmelser vedrørende bebyggelsesprocenter, friarealer og 



 

SIDE 3 AF 3 parkeringsnormer. De nugældende parkeringsnormer på fx 1 plads pr. 200 

m2 etageareal i Søndre Campus og 1 plads pr. 250 m2 etageareal i Universi-

tetsparken i Nørre Campus betyder, at KU ikke kan udbygge campusområ-

derne, idet en udbygning vil betyde at fx parkering skal tilvejebringes under 

jorden. KU-befolkningen efterspørger ikke flere parkeringspladser, og KU 

har ikke midler til at finansiere parkeringspladser i konstruktion.   

KU synes, det er meget positivt, at der i kommuneplanstrategien lægges op 

til en justering af planbestemmelserne og til en mere fleksibel tilgang til 

parkeringsnormerne, således at universitetet fortsat har muligheder for at 

udbygge egne aktiviteter og erhvervssamarbejde.    

For at sikre en bæredygtig udvikling i campusområderne og skabe de bedste 

muligheder for samarbejde og synergi mellem forskning, undervisning og 

erhverv, ønsker KU, at kommuneplanens rammer giver mulighed for en 

større tæthed af universitetsaktiviteter, end de nuværende rammer. KU vil 

gerne i en dialog med Københavns Kommune drøfte, at et universitet og et 

campusområde på visse punkter er noget andet end en by og en bydel.  

Bilag 3 ”Københavns Universitets udbygningsmuligheder i Københavns 

Kommune” giver et overblik over udbygningsmuligheder og planmæssige 

udfordringer på Søndre og Nørre Campus.  

 

Afslutningsvist vil Københavns Universitet fremhæve det gode samarbejde 

med Københavns Kommune, og vi ser frem til det forsatte arbejde med at 

udvikle campusområderne. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Anders Boe Hauggaard 

Vicedirektør 
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Københavns Universitet
Nu og i frem t iden

Bilag 1 t il Københavns Universitets høringssvar t il Københavns 
Kom m unes Forslag t il kom m uneplanst rategi 2014 
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Københavns Universitet

Skandinaviens største universitet
• Cirka 39.000 studerende

• Cirka 9.200 ansat te (årsværk) , heraf cirka 5.000 forskere

• 8 nobelpristagere

• 8,3 m ia. DKK i om sætning

• På ranglisterne:
- nr. 1 i Norden, nr. 3 i Europa og nr. 39 i verden
(Academ ic Ranking of World Universit ies - Shanghai, 2014)

- nr. 13 i Europa og nr. 45 i verden
(QS World University Rankings, 2013)

- nr. 62 i Europa og nr. 150 i verden
(Tim es Higher Educat ion – THE, 2013

Cam pus Service
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Fire Cam pus om råder

Nørre Cam pus 4 7 0 ,0 0 0 m ²
Det  sundhedsvidenskabelige  Fakultet
Det  Natur og Biovidenskabelige Fakultet

City Cam pus 1 5 0 ,0 0 0 m ²
Det  Sam fundsvidenskabelige Fakultet
Det  Juridiske Fakultet
Det  Teologiske Fakultet

Søndre Cam pus 1 2 0 ,0 0 0 m ²
Det  Hum anist iske Fakultet

Frederiksberg Cam pus 1 9 0 ,0 0 0 m ²
Det  Natur- og Biovidenskabelige Fakultet
Det  Sundhedsvidenskabelige Fakultet

Bygningsareal i a lt             9 3 0 ,0 0 0 m ²

Cam pus Service
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Byggeprojekter  2 0 1 0 - 2 0 1 8  m ed et  budget  på 5  m ia.  kr .

Det  Sundhedsvidenskabelige Fakultet

• Panum  kom plekset , Mærsk Bygningen                                  42.000m ²

• Pharm a Science Cent re 5.000m ²

Det  Natur- og Biovidenskabelige Fakultet

• Niels Bohr Building                                                               52.000m ²

• Copenhagen Plant  Science Cent re  1  6.000m ²

• Copenhagen Plant  Science Cent re  2  6.000m ²

• Det  Naturhistor iske Museum                              30.000m ²

Det  Sam fundsvidenskabelige Fakultet

• Center for Sundhed og Sam fund, udvidelse 5.000m ²

Det  Hum anist iske Fakultet , Det  Juridiske Fakultet  og Det  Teologiske Fakultet

• KUA 3                      37.000m ²

Det  Sundhedsvidenskabelige Fakultet  og Det  Natur- og Biovidenskabelige Fakultet

• Laborator ierenoveringer 100.000m ²

I gangværende nybyggerier

Cam pus Service
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Nørre Cam pus - Mærsk Bygningen

Cam pus Service
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Nørre Cam pus - Niels Bohr Bygningen

Cam pus Service
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Nørre Cam pus - Pharm a Science Building

Cam pus Service
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City Cam pus –Det  Naturhistor iske Museum

Cam pus Service
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Søndre Cam pus - KUA 2 og 3

Cam pus Service



Københavns Universitets faglige profil 

Bilag 2 t il Københavns Universitets høringssvar t il Københavns 
Kom m unes Forslag t il kom m uneplanst rategi 2014 
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Grundforskning og forskningsbaseret  uddannelse

Grundforskning og forskningsbaseret  uddannelse er Københavns Universitets 
byggesten. Den forskningsbaserede uddannelse sikrer, at  offent lige og private 
virksom heder både kan ansæt te dygt ige m edarbejdere og få adgang t il den nyeste 
viden inden for så forskellige om råder som  sundhed, fødevarer, biologisk produkt ion 
og globaliser ing.

Viden skabt  på tværs

Flere og flere sam fundsm æssige problem st illinger involverer i dag en 
tværvidenskabelig t ilgang, hvor forskere fra forskellige discipliner og m ed forskellige 
videnskabelige t ilgange arbejder sam m en om  at  belyse og forstå en problem st illing. 
Fx kan både sociologi, polit isk videnskab, natur- og sundhedsvidenskab være vigt ige 
redskaber t il forskning i ulande. 

Tværgående styrkeom råder

For at  udnyt te den faglige m angfoldighed og bidrage t il sam fundsdebat ten på 
væsent lige om råder har Københavns Universitet  udpeget  en række 
forskningsom råder, hvor universitetet  står stærkt . Om råderne adresserer alle store 
sam fundsm æssige udfordr inger som  fx sundhed og m iljø, og de kalder på løsninger i 
sam arbejde m ellem  offent lige m yndigheder, erhvervslivet  og universitetet .

Cam pus Service
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12 tværgående styrkeom råder

Biologisk produkt ion

Hvis der skal være m ad og energi 
nok t il alle i frem t iden, kræver det  
udvikling af klim at ilpassede 
planter, en større produkt ion af 
plantebiom asse og udvikling af 
bioteknologibaserede 
produkt ionssystem er. 

Digita le relat ioner

Digital teknologi giver helt  nye 
m uligheder. I t -værktøjer er derfor 
en vigt ig br ik i løsningen af 
frem t idens udfordringer indenfor fx 
sundhed og klim a.

Fødevarer

Frem t idens behov for sikker 
fødevareforsyning og et  øget  fokus 
på forebyggelse af livsst ils-
sygdom m e st iller voksende krav t il 
produkt ion af sunde, sikre og 
velsm agende fødevarer.

Cam pus Service
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12 tværgående styrkeom råder

Globalisering

Verden står over for globale 
udfordringer. Derfor er der brug 
for ny viden om  det  globale 
sam funds kom plekse 
sam m enhænge, kulturer, sprog 
og st rukturer.

Klim a og bæredygt ighed

St igende forbrug, klim aændringer, 
knaphed af ressourcer og 
uopret telige skader på 
økosystem er kan føre t il 
sam fundsm æssige uligheder og 
sikkerhedspolit iske konflikter.

Nye lægem idler

Jordens befolkning vokser og 
bliver ældre. Det  betyder, at  der 
bliver flere sygdom m e at  
behandle, og det  udfordrer 
verdens sundheds-system er og 
den farm aceut iske indust r i.

Cam pus Service
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12 tværgående styrkeom råder

Selvet

Hver dag t ræffes der tusindvis af 
beslutninger om  indretningen af 
sam fundet  og dets inst itut ioner. 
Hver eneste af den slags 
beslutninger involverer synet  på 
m ennesket .

Sundhed og livsst il

Vores sundhed er udfordret  af 
en livsst il,  der skaber 
sygdom m e, og de globale 
sundhedsproblem er er m assive. 
Forskningen leder efter det  
lange og sunde liv m ed høj  
livskvalitet .

Vand

Vand er grundlaget  for alt  liv her 
på jorden, og behovet  for vand 
st iger støt  i takt  m ed den hast igt  
voksende verdensbefolkning. 
Allerede i dag m angler cirka en 
m illiard m ennesker rent  vand.

Cam pus Service
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Københavns Universitets udbygningsm uligheder i 
Københavns Kom m une

Bilag 3 t il Københavns Universitets høringssvar t il Københavns 
Kom m unes Forslag t il kom m uneplanst rategi 2014 

Cam pus Service
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KU har behov for udbygningsm uligheder

KU vil fortsat  udvikle sine akt iviteter og har behov for udbygningsm uligheder i 
København fordi:

• KU ønsker fort r insvist  at  udbygge og fortæt te de eksisterende cam pus, da de er 
velbeliggende i hovedstaden, og det  ligger udenfor KU´ s aktuelle m uligheder at  
etablere et  nye cam pusom råder.

• KU har behov for fortsat  at  sam le og effekt ivisere cam pusom råderne.

• KU har behov for at  skabe nye at t rakt ive ram m er for sam arbejde internt  og m ed 
erhvervslivet . 

• KU har behov for at  forbedre studiem iljøet  og skabe forskningsm iljøer i 
internat ional klasse. 

• KU ønsker at  universitetets bygninger er så bæredygt ige som  m uligt  i både 
anlæg og dr ift ,  sam t  at  de inviterer t il en bæredygt ig adfærd. 

KU har særlig behov for at  udbygge Søndre og Nørre Cam pus.

Cam pus Service
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Søndre Cam pus - oversigt

Cam pus Service
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KUA 3
Det  Juridiske og 
Det  Teologiske 
Fakultet .  
46.700 m2
I brugtages 2016

KUA 2
Det  Hum anist iske 
Fakultet . 
37.000 m2

KUA 1
Det  Hum anist iske 
Fakultet . 
41.000 m2

M



Søndre Cam pus - udbygningsm uligheder

Udbygningsm uligheder

KU ser m ulighed for yderligere udbygning:  

• Ved KUA 1 giver lokalplanen m ulighed for at  bebygge et  lille byggefelt  i en 
senere etape. KU anslår at  der kan opføres 3.000 m 2. Arealet  er i dag udlagt  t il 
parkering.

• Vest  for KUA 3 giver lokalplanen m ulighed for et  byggefelt  og en byggem ulighed 
på 15.000 m 2. Arealet  er i dag udlagt  t il parkering. 

• På den t rekantede grund m ellem  KUA 2 og Met ropol. Et  byggeri på denne grund, 
som  KU anslår t il at  kunne have et  omfang på 6.700 m 2 vil arkitektonisk styrke 
bym æssigheden om kring Njalsgade og ram blaen fra Met rostat ionen t il torvet . 
Arealet  er i dag udlagt  t il parkering.

Cam pus Service
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Søndre Cam pus – udfordringer i kom m uneplan

Kom m uneplanm æssige udfordringer

1. P-norm ering på 1 pr. 200 m 2 etageareal forhindrer udbygningen og udnyt telsen 
af de resterende byggefelter. KU m ener, at  parkeringsnorm en for udbygning af 
Søndre Cam pus bør reduceres fordi:  

• Søndre Cam pus ligger i um iddelbar nærhed af en m et rostat ion.

• Regist rer ing af brugen af parkeringspladserne viser, at  
belægningsprocenten i gennem snit  er 55% . Regist rer ingen blev 
foretaget  inden ibrugtagning af KUA 2, m en KU vurderer, at  de 
studerende og ansat tes t ransportvaner er t ilsvarende i dag. Det  reelle 
behov for p-pladser er således væsent ligt  m indre end det  t ilgængelige  
antal anlagte p-pladser. 

• KU har gode erfar inger m ed at  dele p-pladser beboerne i de 
nærliggende boligom råde, således at  beboerne kan benyt te pladserne 
aften/ nat  og weekend, m ens KU benyt ter dem  i dagt im erne på 
hverdage. Derm ed kan det  sam lede behov for p-pladser i om rådet  
reduceres.

2. I  den gældende lokalplan er der ikke udpeget  et  byggefelt  på den t rekantede 
grund m ellem  Met ropol og KUA 2. KU m ener, at  en frem t idig bebyggelse på 
denne grund vil:

• Bidrage t il at  skabe tæthed i det  stat ionsnære om råde om kring I slands 
Brygge m et rostat ion.

• Styrke den bym æssige sam m enhæng om kring Njalsgade og ram blaen 
fra m et rostat ionen t il universitetstorvet  og derm ed det  levende 
bym iljø, som  er intent ionen m ed Ørestad Nord.

Cam pus Service
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Nørre Cam pus – oversigt  Panum kom plekset

Cam pus Service

13. oktober 2014

Dias 6

PANUM og MÆRSK 
BYGNI NGEN
Det  Sundhedsviden-
skabelige Fakultet . 
140.000 m 2 inkl. Mærsk 
Bygningen, som   
ibrugtages 2015



Nørre Cam pus – oversigt  Universitetsparken sydlig del 
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UNI VERSI TETSPARKEN
Det  Natur- og 
Biovidenskabelige Fakultet . 
174.000 m2 inkl.
Niels Bohr Bygningen, som  
ibrugtages 2016



Nørre Cam pus – oversigt  Universitetsparken nordlig del

Cam pus Service
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UNI VERSI TETSPARKEN
Det  Sundhedsvidenskabelige  
Fakultet . 
47.000 m 2 inkl. Pharm a 
Science Building, som   
ibrugtages 2015



Nørre Cam pus - udbygningsm uligheder

Udbygningsm uligheder

KU har pt  t re store nybyggerier på vej  i Nørre Cam pus:  Mærsk Bygningen ved 
Panum  og Niels Bohr Bygningen og Pharm a Science Building i Universitetsparken. KU 
kan forudse at  der på sigt  vil opstå yderligere behov for nybyggerier og om bygninger 
særligt  i Universitetsparken som  følge af 

• Fortætning af akt iviteter og t ilf lytning fra andre lokaliteter

• Forandringer som  følge af opførelse af Det  Naturhistor iske Museum

• Enkeltbygningers t ilstand og egnethed

• Bedre ram m er om  erhvervssam arbejde og innovat ionsm iljøer 

Cam pus Service
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Nørre Cam pus – udfordringer i kom m uneplan

Kom m uneplanm æssige udfordringer

1. Efter anlæg af de p-pladser, der udløses af byggeriet  af Niels Bohr Bygningen og 
Pharm a Science Building, vil det  ikke være m uligt  at  skaffe plads t il yderligere 
p-pladser i Universitetsparken. Med en p-norm  på 1 plads pr 250 m 2 etageareal 
KU vil derm ed være forhindret  i at  opføre yderligere nybyggeri t il erstatning for 
udt jente bygninger eller t il udvidelse af akt iviteterne. 
KU m ener derfor p-norm eringen på Nørre Cam pus, Universitetsparken, bør 
reduceres fordi:  

• Nørre Cam pus vil m ed den nye busforbindelse på Nørre Alle og de 
kom m ende m et rostat ioner på Vibenshus Runddel og Skjolds Plads  
være m eget  godt  bet jent  m ed kollekt iv t rafik.

• Kom m uneplanram m en for Mærsk bygningen har en p-norm  på 1 pr 320 
m 2 etageareal. 

• I  regi af Copenhagen Science City arbejder KU på at  etablere og 
forbedre et  net  af forbindelser for fodgængere og cyklister, der vil 
bidrage t il at  studerende og ansat te færdes t il fods og på cykel i 
om rådet . Vidensbynetværket vil endvidere om fat te m ødesteder og 
akt ivitetsm uligheder sam t  skabe m ulighed for, at  KU kan åbne op m od 
om givelserne og form idle, hvad der foregår bag m urene.

• Erfar inger fra brugen af parkeringspladser på andre cam pusom råder 
viser, at  det  reelle behov for p-pladser er væsent ligt  m indre end det  
antal p-pladser der vil kræves m ed den nuværende p-norm . 

• KU har gode erfar inger fra andre cam pus m ed at  dele p-pladser 
beboerne i de nærliggende boligom råde. KU er indst illet  på at  indgå 
lignende aftaler i Nørre Cam pus

Cam pus Service
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Nørre Cam pus – udfordringer i kom m uneplan 

Kom m uneplanm æssige udfordringer fortsat…

2. KU ønsker, at  Nørre Cam pus udvikles som  en tæt , bæredygt ig og levende del af 
byen, m ed faciliteter og forskningsm iljøer i internat ional klasse og m ulighed for 
at  realisere visionen om  nye sam arbejder m ellem  vidensinst itut ioner og 
erhvervsliv. 
KU ønsker derfor, at  kom m uneplanens ram m er for bebyggelsesprocent , 
anvendelse, bebyggelseshøjde, fr iarealer og parkering giver m ulighed for en stor 
tæthed og bæredygt ig udnyt telse af byggefelterne i Nørre Cam pus fordi:

• Geografisk nærhed og bym æssig tæthed vil give de bedste m uligheder 
for tværfaglige forskningsm iljøer, synergi og styrkelse af værdikæden fra 
forskning t il erhverv.

• Yderligere invester inger og akt iviteter i om rådet  vil st im ulere udviklingen 
af hele Copenhagen Science City.  

• Med de kom m ende m et rostat ioner og den nye effekt ive busforbindelse 
vil hele Nørre Cam pus være stat ions- og busnært .

• Nørre Cam pus er velforsynet  m ed grønne om råder både internt  m ed 
Universitetsparkens grønne fælled og m ed Fælledparken.  

Cam pus Service
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Professionshøjskolen Met ropol 

Professionshøjskolen Met ropol har ingen kom m entarer t il høringen vedr.  Kom muneplanst rategi 14. 

Med venlig hilsen 

Kirst ine Wolsing Thers 

Direkt ionskonsulent  

Ledelsessekretariatet  

Professionshøjskolen Met ropol 

Direkte 72 48 76 25 

kith@phmetropol.dk 
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Cam illa 

Der er gode overskrifter og intent ioner i forslaget . Det  ses også, at  lokalplanforslaget  for Enghave Brygge 

ikke lever op t il disse intent ioner. Hverken hvad angår bæredygt ighed, kvalitet  i byen, gode forhold for 

idræt , respekt  for byens histor ie, biodiversitet , nærdem okrat i eller m iljø.  

Forhåbent lig giver overvejelserne her i st rategien anledning t il,  at  der kom m er en anderledes 

Københavnervenlig lokalplan for Enghave Brygge om rådet  i stedet .  

 



Overordnet  er  det  f int  m ed v isioner for  København m en det  v igt igste er  at  t ilgodese 

københavnernes basale behov for  søvn, sundhed, boliger uden vand i kælderen og 

t ryghed, når de færdes i deres by. Østersdyrkning og badning i havnen er 

underordnet  for  borgerne, hvis det  betyder vand og svam p i kælderen, 

oversvøm m ede billedm inder, ødelagt  indbo, når der er  skybrud. 

 

Med en st rategi følger konkrete m ålsætninger, som  der følges op, evt .  i forhold t il 

KPI ’er .  – ellers er  det  um uligt  at  konkludere hvilke indsatser, der er  successer og 

hvilke der er  f iaskoer.  

 

Kom m uneplanst rategien indeholder en m asse posit ive t ilkendegivelser og intent ioner 

m en er blot tet  for  konkrete m ålsætninger og KPI ’er .  Det  er  cent ralt  problem  for  

forretningen ’København’ og ikke m indst  dens ’kunder ’,  nem lig os borgere. 

 

Med pr im ært  udgangspunkt  i m in bopæl i I ndre By/ m iddelalderbyen herm ed m ine 

kom m entarer t il kom m uneplanst rategien:  

 

Plads t il f lere  københavnere/ Flere boliger  
Mangfoldighed er en sym pat isk tanke og selvfølgelig skal der, som  det  allerede er 

t ilfældet , bygges flere boliger. Når det  er  sagt , så skal Teknik-  og Miljøforvaltningen 

respektere m useum slov, planlov og gældende kom m uneplan.  

 

Der er  for  m ange eksem pler på, at  det  ikke er t ilfældet ,  og at  personlige skøn frem for 

faglige og saglige kom petencer råder. Det  er  stærkt  kr it isabelt  og bekym rende, at  

udvik lingen af København sker på bekostning af dem okrat iet .  Det  m å ikke være på 

bekostning af dem okrat iet ,  at  sagsbehandlingen i KK bliver m ere effekt iv .   

Forslag:  

•  Skærpet  t ilsyn m ed Teknik-  og Miljøforvaltningen;  ink l.  undersøgelse af 

kulturen og sagsbehandlingen i forvaltningen. 

 

Kvalitet  i byen/ Sunde ram m er for  københavnerne 
Den fysiske indretning af byen:   

•  Fred de grønne og blå rekreat ive om råder og hold dem  fr i for  

udendørsarrangem enter, så der er  plads t il at  det  st igende antal indbyggere 

kan udfolde sig fysisk eller  f inde åndehuller  i byens larm  og støj .   

•  Det  er  kr it isabelt ,  at  f.eks. Kongens Have kan spærres af for  københavnerne i 

m ere end en uge, fordi Cirkus Ar la og andre arrangører har købt  noget  af 

haven.  

Forslag: 
o Kom m unen m å st ille krav t il Slots-  og Ejendom sstyrelsen om  at  fr iholde 

Kongens Have og andre  grønne og rekreat ive om råder under styrelsen. 

Støj  og luft :   

•  Trafikken  og derm ed forureningen er blevet  øget  på færre gader og øger 

r isikoen for  dødbr ingende sygdom m e for  borgerne. 

Forslag:  

o I ndfør udelukkende el-busser i I ndre By og bilfr i ( søn- )dage. 

 

•  Antallet  af udendørsarrangem enter  er  eksploderet  i I ndre By (1300 events i K 

vs. 250 events i Ø) . Middelalderbyen, som  i forvejen er plaget  af støj  og skrald, 

kan ikke k lare det  voldsom m e t ræk. 

Forslag:  

o Arrangem enterne m å decent raliseres, så støj -  og skrald-belastningen på 

I ndre By reduceres. 



o Reglerne for  udendørsarrangem enter (herunder støjniveauet )  skal ikke 

lem pes m en st ram m es. 

 

•  Den m anglende kont rol af natbevillinger  i I ndre By og deraf følgende støj  og 

skrald er  en st ressfaktor for  m ange københavnere. Musik fra cyklende 

diskoteker, råben og skr igen ødelægger nat tesøvnen for  m ange borgere og 

derm ed livskvaliteten ved at  bo i byen. 

 

Forslag:  

o Det  skal være sam m e enhed, der udsteder natbevillinger og kont rollerer  

bevillingerne. I  dag ved høj re hånd ikke hvad venst re hånd gør, og der er  

intet  overblik  over situat ionen.  

o Der skal udarbejdes en database/ app, som  de kont rollerende 

m edarbejdere i Center for  Miljø kan bruge, når de er ude  i nat telivet ,  og 

så skal der afsæt tes flere ressourcer  t il opfølgning i nat telivet ,  ikke bag 

skr ivebordene. 

o Flere ressourcer t il polit iet  er  også nødvendigt  for  at  håndhæve 

lovgivningen om  ikke at  støje, pisse, kaste op, efter lade sig skrald osv. 

København er blevet  en lovløs by og københavnerne er dår ligere st illet  

end f.eks. århusianerne. Vi er  ikke lige for  loven, og det  er  et  problem  for  

m ange borgere. Og for  de udenlandske og danske tur ister ,  som  ser 

efter ladenskaberne fra bylivet .  I  sidste ende kom m er det  t il at  koste dyrt  

på Københavns renom m é som  en t ilt rækkende og ren by. 

 

 

Tigger i, tyver i vs t ryghed i byen 

•  I  for længelse af problem st illingerne m ed nat telivet  og den ut ryghed, som  

borgerne oplever, savner j eg konkrete udspil på en anden problem st illing, som  

København som  andre europæiske storbyer oplever, nem lig antallet  af 

t ilrej sende østeuropæere. 

 

•  Det  er  en problem st illing, som  KK og polit i m å forholde sig proakt iv t  t il.  

 
•  Der er  nem lig dokum enteret  sam m enhæng m ellem  det  st igende antal af 

t ilrej sende østeuropæere og lom m e- , taske-  sam t  café og restaurat ionstyver ier .  

Fra 2010 t il 2013 steg antallet  af anm eldelser fra 20.525 t il 29.724.  (Kilde:  

ht tp: / / www.b.dk/ nat ionalt / t yver itur ism e-haerger-koebenhavn)  

 

•  Det  er  ødelæggende for  Københavns renom m é, hvis tur ister  skal associere 

byen m ed lom m etyve og t iggere. Og det  er  ut rygt  for  borgerne. I ndre By, især 

om rådet  om kr ing Nørreport ,  Kultorvet ,  H.C. Ørstedsparken og Kgs. Have er 

t ynget  af østeuropæiske t ilrej sende.  

 

•  De østeuropæiske t ilrej sende bor i arkader og parker og t igger og m usicerer 

ulovligt  t il stor  gene for  erhvervsliv  og borgere uden for  superm arkederne og på 

Nørreport  stat ion. 

 

•  Tigger iet  og gadem usikanterne er professionelt  organiseret  og skal håndteres 

professionelt .  

 

Forslag:  

•  For at  øge sikkerheden og t rygheden indsæt  polit ipat rulj er ing i om rådet  

om kr ing Nørreport ,  gerne gående eller  cyklende polit i,  der håndhæver 

lovgivningen. 



René Benjam in Hansen 

Tyler Brûlé fra m agasinet  Monocle, der har været  m ed t il at  kåre København som vedens bedste by at  bo 

i, har t idligere givet  Københavns Kom m une 3 gode råd t il København, om  hvordan m ed kan holde 

før ingen som  verden bedste by. 

For t iden virker det  t il at  Københavns Kom m une ikke ønsker at  få t it len i frem t iden, da m an fx. for t iden 

prøver at  t rum fe Enghave Brygge igennem , hvor m an bla. vil fylde Københavns Havn op m ed 8 boligøer. 

Lyt  t il Tyles råd, hvis m an ønsker at  bevare det  flot te im age t il vores by. Også tag dog at  lev op t il 

Københavns havnevision fortsat te arbejde "En havn af m uligheder". STOP OPFYLDNING AF Københavns 

Havn!  

Tyler Brûlé fra Monocle:  

3 TING, KØBENHAVN SKAL ARBEJDE MED FOR AT HOLDE FØRINGEN 

1. Pas på ved havnefronten -  både i Nordhavnen og Sydhavnen. Fyld ikke havnen op. Ja, byen vokser,  

m en gentag ikke fej l m ed nybyggeri uden tanke på m iljø. En solr ig dag vil folk være i grønne om givelser, 

så st il krav t il bygherrerne om , at  der skal plantes 30-40 år gam le t ræer i stedet  for spirer i de ny 

om råder. 

2. Sørg for at  give gode vilkår for kulturbærende handelsliv såsom  boghandler, sm å designere og m indre 

brands. 

3. Gør byen t il en legeplads for unge ent reprenører og sørg for, at  der er sm å lejem ål at  få. Undgå at  

handlen rykker ud og væk fra byens cent rum . 

Læs art ikel "København kåret  som  verdens bedste by at  bo i.http://politiken.dk/kultur/ECE2314131/koebenhavn-
kaaret-som-verdens-beds... 
 

http://politiken.dk/kultur/ECE2314131/koebenhavn-kaaret-som-verdens-bedste-by-at-bo-i/
http://politiken.dk/kultur/ECE2314131/koebenhavn-kaaret-som-verdens-bedste-by-at-bo-i/


David Neil Kristensen 

FRANK JENSEN BYGGER KUN TIL MUSLIMER. 

Alt  hvad Frank Jensen gør er en katast rofe. 

Takket  være Frank Jensen er København fyldt  m ed 

tobaksnarkom aner, alkoholikere, drukkenbolte, 

hashnarkom aner, narkom aner og m uslim er.  

Alt  hvad polit ikerne og embedsm ændene gør er  

katast rofe. 

København vil kun bygge højhuse over det  hele. 

I  højhuse, etagehuse og rækkehuse m å m an ikke 

spille m usik eller foretage sig noget . 

I  stedet  for at  tæppebom be byen m ed nazist isk  

slum  foreslås det  at  m an sender m uslim erne og 

deres terror retur t il de lande hvor de kom  fra.  

Fjern også j yske terror ister, tobaksnarkom aner,  

alkoholikere, hashnarkom aner, narkom aner og dopingbrugere. 

Så vil der pludselig være m asser af boliger t il 

alle der vil bo godt  i København.  

Det  foreslås at  m an udvider Am ager St randpark  

og laver flere gode store gode st rande således at  der er god plads. 

Det  foreslås at  m an bygger nogle villaer diverse 

steder, herunder ved Am ager St rand. 

Undertegnede ønsker at  bo i en ny stor villa ved 

Am ager St rand. 

Frank Jensen vil kun bygge t il m uslimer og deres 

terror. Det te m å der sættes stop for.  

 



Jens Povelsen 

Trafikale forhold:  

De fleste af døgnets t im er er der ingen problem er m ed t rafikafviklingen i København. Kun m orgen og 

sidst  på efterm iddagen går det  galt .Derfor:  I  stedet  for at  investere m illiarder i tekniske løsninger 

(asfalt ) , der kun har betydning i nogle få t im er dagligt , så er der langt  m ere perspekt iv i at  påvirke 

befolkningens adfærd. Gør det  stærkt  at t rakt ivt  for både virksom heder og m edarbejdere at  indføre m ere 

fleksible arbejdst ider, så "spidsbelastningsperioderne" bliver bredt  m ere ud. Kom m unen kan som  

arbejdsgiver selv gå foran i forhold t il de 50.000 m edarbejdere. Det  vil bl.a. også kunne føre t il,  at  der er 

en række kom m unale kontorer/ cent re, der kan have åbningst ider, som  er m ere "kundevenlige". En del af 

besparelserne på asfalt løsninger kan så bruges t il at  gøre det  økonom isk fordelagt igt  for pr ivate 

virksom heder at  indføre m ere fleksible arbejdst ider for deres m edarbejdere. 

Det te er ikke en her-og-nu- løsning -  m en derim od et  forslag, der på lidt  længere sigt  kan være et  vigt igt  

bidrag t il at  skabe "Den Sam m enhængende By" .  
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Kommentar til Nordhavns metro, om Den Sammenhængende by. 

 

Inden Høringen af den kommunale strategiplan 2014 er udløbet, så kan man i Politiken 

læse, at politikerne i BR ser sig i stand til at vedtage et boligbyggeri med 130 lejligheder 

på Poppelstykket i Ny Ellebjerg området. Lille sag måske, men det understreger, at så 

meget er Høringen «Strategien for Den Sammenhængende by» altså værd, jeg mener, 

man planlægger ikke en ny trafikterminal «Ny Ellebjerg», som skal indgå i en overordnet 

ramme for et tidligere stort sammenhængende industriområde i Valby, for så at give en 

bygherre lov til at bygge 130 boliger på stedet. Det ligner en finte fra den som ejer 

området. 

 

Nu er Nordhavnens metro i Høring samtidig med, og det var en rigtig smart finte By & 

Havn gjorde tilbage i 2012, som byen København i min optik, og dens skatteydere i dag 

hænger på. Finten kan læses i forvaltningens prospekt om Levantkaj, citat : 

«Af	  aftalen	  fremgår	  det	  blandt	  andet,	  at	  værdiskabelsen	  fra	  byudviklingen	  af	  Nordhavn	  skal	  

medvirke	  til	  at	  finansiere	  metroens	  nye	  Cityring»	  og	  længere	  fremme	  :	  «Ved	  aftalen	  mellem	  

Københavns	  Kommune,	  Staten	  og	  By	  &	  Havn	  om	  en	  metro	  til	  Nordhavn	  fra	  2012,	  forpligter	  

Københavns	  Kommune	  sig	  til	  at	  tilvejebringe	  et	  plangrundlag	  for	  totalt	  870.000	  m2	  i	  Nordhavn.»	  

 

I en tid, hvor København svømmer i By & Havns ufærdige projekter, som jeg har 

kommenteret i et tidligere indlæg, så skal der skaffes et plangrundlag i Nordhavn på 

870.000 m2, som skal være med til at afdrage på Cityringen, og anslået yderligere 3 

mia. kr. til et kostbart metroben. Metroselskabet forventer metroen skal betjene 11.000 

passagerer dagligt, men det må siges at være et skud i tågen. Ingen kan nemlig på 

nuværende tidspunkt estimere et antal brugere til og fra Orientkaj, når der i Nordhavn 

først om 50 eller 100 år skal bo 40.000 mennesker, som samtidig forventes at rumme 

40.000 arbejdspladser.  

	  



Metroselskabet skriver : «Den	  nye	  Metrolinje	  skal	  sikre,	  at	  der	  er	  effektiv,	  kollektiv	  transport	  til	  

de	  mange	  mennesker,	  som	  forventes	  at	  bosætte	  sig	  i	  det	  nye	  Nordhavnen.	  De	  første	  Metrotog	  til	  

Nordhavnen	  forventes	  at	  rulle	  frem	  til	  perron	  i	  år	  2019.»	  

 

I teorien er det planen, at Nordhavnens boliger skal reducere pendlingen, men den 

forudsigelse er der vist heller ikke belæg for. Vi ved overordnet set ikke hvilke typer af 

arbejdspladser og hvilke typer af boliger der overvejer Nordhavn, og byens egne behov 

kan hurtigt skifte. 

 

Mig bekendt bor der endnu ikke et øje på Orientkaj, og det vrimler ikke med familie 

boligprojekter, så jeg ved ikke om det er lige netop dette metroprojekt byen står og 

mangler mest. Det tjener mere By & Havns økonomiske interesser, som søger at presse 

citronen, end det tjener byens interesser, og det må siges at være rigtig smart. De 

skriver selv : 

«Der	  er	  kun	  få	  boliger	  som	  nære	  naboer	  til	  byggeriet	  i	  Nordhavn,	  mens	  området	  er	  domineret	  af	  

erhverv,	  herunder	  mange	  kontorer.	  For	  disse	  gælder,	  at	  der	  hovedsageligt	  er	  mennesker	  til	  stede	  

i	  dagtimerne.» 

Laver man et regnestykket, at i 40.000 boliger bor der 80.000 borgere, hver familie med 

2 børn, hvor mange boliger har man på sigt så brug for i Nordhavn? Eller hvis 

København skal rumme 650.000 indbyggere om ti år, hvor mange boliger er der så brug 

for i 2035 og 2045? De regnestykker om en naturlig befolkningstilvækst er ikke 

medtaget i strategien, hverken for Nordhavn eller for andre projekter, hvor der i 

1990’erne var helt andre toner fra kommunen. 

 

Folketingets beretning : 

Staten	  og	  Københavns	  Kommune	  har	  i	  medfør	  af	  forhandlingsresultatet	  af	  10.	  juni	  1994	  mellem	  

regeringen	  og	  Københavns	  Kommune	  bl.a.	  oprettet	  et	  statsligt	  ejendomsselskab	  til	  afhændelse	  

af	  Københavns	  Kommunes	  beboelsesejendomme. 

 

Ser man på, hvem det er, som til dato har investeret i Nordhavn, så er det virksomheder 

med et længerevarende tilhørsforhold til Østerbro; FN er flyttet fra flere adresser til 



Marmormolen, PFA flytter fra Sundkrogsgade til Redmolen, og CIS fra Østerbro til 

Levantkaj. Der er ikke tale om ny arbejdspladser, de er blot flyttet til tidssvarende lokaler 

på en ny adresse, så hvis øvelsen er at flytte arbejdspladser fra Københavns omegn til 

nybyggeri i Nordhavn, så er der noget som slet ikke hænger sammen. 

 

Og, hvis man sparer 300 mio. kr. ved at bygge et metroben her og nu, og det er det 

argument som er brugt for at bygge nu, så kunne man omvendt argumentere, at hvis 

man erstattede projektet med en miljørigtig, langt billigere og mere fleksibel letbane, 

som ville kunne betjene langt flere af byens borgere, så ville man jf. denne VVM 

redegørelse kunne spare byen for 5 års trafik og støj, måske spare 300 mio. kroner, 

eller måske spare endnu mere. For 3 mia. kroner får man vist lidt mere letbane end 2 

metrostationer, og tænk, en sådan kan man om nødvendigt bygge om på. 

 

Men det er ikke byens nuværende indbyggere, som er målgruppen for By & Havns 

aktiviteter, det er den kvantitative befolkningstilvækst, og så håber man på, at den 

økonomiske vækst klarer resten, og at arbejdspladser derefter vil komme af sig selv. Nu 

er der det ved vækst, at den har politikerne ventet på i mange år, og den forventes ikke 

at se dagens lys de første mange år. Den bliver faktisk fortsat nedjusteret. By & Havn 

generer sig imidlertid ikke, de spiser alle byens rum, levner en græsplæne og bådebro 

her og der, og der er ikke tale om en langsigtet strategi for byen, men om en 

italesættelse af det øjebliksbillede man ønsker at tegne, som kun forholder sig til 

nødvendigheden at byen udvides, for at man kan bygge metro. Det kan nemt lyde som 

et surt opstød, og det er det måske også, men en letbane løsning er at foretrække, for 

den kunne komme mange flere københavnere til gode.  

Tilbage i 2004 kunne man læse: Staten bidrager til finansieringen af Cityringen ved at 

indskyde værdien af Københavns Havn i projektet. Den samlede anlægsudgift for 

Cityringen skønnes til ca. 13,5 mia. kroner. Værdien af havnen skønnes til 3 mia. kr. 

Københavns Kommune og Frederiksberg Kommune forudsættes at bidrage med 

tilsammen ca. 4 mia. kr. mens de fremtidige passagerindtægter fra Cityringen skønnes 

at kunne finansiere de resterende 6,5 mia. kr. Antallet af brugere blev anslået til 250.000 

passagerer i døgnet. 



Udgiften til Cityringen er i 2014 estimeret til næsten 22 mia. kroner, men om der er 

kommet en ny passagerprognose som løfter indtægten, det ved jeg ikke. Måske også 

havnens værdi var sat lidt for lavt! Den oprindelige passagerprognose for den første 

metro var på 77 mio. passagerer. Dette tal blev lagt til grund for de økonomiske 

modeller, men det tal blev senere nedjusteret til 59 mio. for at blive nedjusteret til 44 mio. 

I august 2004 blev prognosen justeret helt ned til 36 mio. passagerer, som blev den 

endelige prognose. I 2004 havde metroen 34 mio. passagerer, og 2012 har tallet 

inklusive trafik til lufthaven stabiliseret sig omkring 54 mio. passagerer, mod 78 mio. i 

den seneste prognose. Det kommunale selskab, By & Havn, har i 2014 overtaget den 

gæld som fulgte i kølvandet på det projekt. 

Nordhavnsbenet kalkulerer med 11.000 daglige passagerer, men hvor de kommer fra er 

ikke forklaret nærmere, og om de skal til København H, eller til Klampenborg, det er der 

vist ingen som ved. Da der mellem metrostationer er langt at gå, så vil en åbning af 

Nordhavn S-togs station mod Kalkbrænderihavnsgade være det mest naturlige trafikvalg 

for langt de fleste som i dag har deres arbejde i området, så der skal virkelig ske noget 

inden 2019, hvis prognosen skal holde. 

	  

Nordhavnen skal være en bæredygtig og grøn bydel, men hvad der skal forstås ved 

bæredygtighed, det kan man anlægge et forskelligt syn på. By & Havn gør meget ud af 

at beskrive den miljørigtige bæredygtighed, og de fremtidige rige udfoldelsesmuligheder 

langs kaj arealerne, men har det hold i virkeligheden! Den miljørigtige bæredygtighed er 

også den certificerede FN by på Marmormolen, men mig bekendt er indeklimaet i den 

første etape ikke særlig godt, og her har man gentaget mange af de ny glasdomicilers 

skavank; overophedning og ringe indeklima. Før i tiden kunne man rulle et gardin ned, 

og lukke et vindue op, men sådan er virkeligheden ikke længere.  

 

Omkring metrobenet, så har By & Havn heller ikke lært af sine fejltagelser i Ørestad, for 

er der noget højbanen i Ørestad er udtryk for, så er det den opdeling af byrummene på 

Amager højbanen repræsenterer. Enten er man på den ene side, eller på den anden 

side af bymuren. Der er ikke noget midt imellem, og højbanen er ikke særlig miljøvenlig. 

Det er en af de rigtig store udfordringer i Ørestad. Ørestad Boulevard er en opslidende 



korridor kørsel fra Njalsgade til Fields, og hjem igen. Jeg kører turen dagligt, eller rettere 

sagt jeg gjorde, for i dag kører jeg udenom. 

 

Den sociale bæredygtighed er mere kompleks, og ofte sidestilles eller forveksles den 

med mangfoldighed. Byen har siden 1960’erne udviklet sig til en blanding af alt muligt, 

og den er vel i sin substans mere etnisk mangfoldig, end den har været det nogensinde 

før. Så det en tak for nemt, at beklage sig over manglen på billige boliger. De som er 

tilbage efter TORs udsalg, de er bare bleven optaget. 

 

I mine unge dage, hvis man var født og opvokset på Christianshavn, så var man 

christianshavner, og generationer boede for 50 år tilbage ofte side om side. De var 

knyttet sammen i et fællesskab. Det samme gjaldt for en københavner, men sådan er 

det ikke mere. For det er ikke den slags fællesskaber byplanlæggerne i København har 

opereret med. De børn som er vokset op i byen siden 1990, de kan i 2014 ikke finde en 

passende størrelse bolig, og samtidig med de flytter ud, så flytter ny generationer ind. 

Familiemønstre bliver splittet op, og det løses ikke med en metro, men så har man vel 

Face Time. 

 

De mange tilflyttere stiller helt givet de samme krav, som de gamle generationer gjorde. 

De vil have adgang til grønne områder, de vil have mulighed for, at deres børn kan få en 

bolig, de vil have nem adgang til offentlig transport, og en umættelig selvforstærkende 

spiral er sat i gang, da udbud og efterspørgsel ikke hænger sammen. De fleste kan 

være enige om, at forældrekøb har været med til at skævvride udviklingen, men hvem er 

skyld i det, og TOR solgte som nævnt på kommunens foranledning kommunens boliger 

med store tab, for at genoprette den kommunale økonomi 

 

Hele Nordhavnsprojektet bør, inden det er for sent, sættes i bero. 

 

Mvh 

Ole Rasmussen 

Burmeistersgade 4 

1429 K 

	  






















